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سرمقاله

نقد بدون تبصره
ادامه از صفحه یک

برای حفظ  است  میان هرچند لازم  این  در 
نقاط  کار،  ادامه  برای  روحیه  افزایش  و حتی 
دنیای  بپذیریم  اگر  اما  بیان شود،  مثبت هم 
نقادی بی رحمانه به کار خود ادامه می دهد از 
آن به عنوان پلی برای عبور از کاستی ها عبور 

خواهیم کرد. 
برای نمونه نشست خبری رئیس جمهوری 
داد  نشان  شد،  برگزار  گذشته  روزهای  طی 
این  به  نسبت  اجرایی  عوامل  است  لازم  که 
موضوع با دقت بیشتری توجه کنند. اکثریت 
سوال کنندگانی که موافق رویه دولت بودند و 
برای پرسش  اکتفا به چند رسانه منتقد  تنها 
گری، با سخنان رئیس دولت مبنی بر پذیرش 
نقد در تضاد بود. از این دست نمونه ها البته 
در همه ابعاد قابل مشاهده است و البته در 
فرهنگ عمومی معمولا نقد هر شغل یا صنف 
با مشکلات عدیده ای روبرو است. به نظر می 
رسد این مسئله تا حدی ریشه فرهنگی دارد اما 
بخشی از آن می تواند به عنوان یک الگو برای 
کل جامعه از بالا به سمت پایین سرازیر شود. 
بودن هر  پذیر  تفسیر  که  است  این  واقعیت 
نقد می تواند کار را برای هر منتقدی سخت 
کند و هر برچسبی به هر نقدی زد که عموماً 
منتقد  تا  شود  می  باعث  زنی های  اتهام  این 
از  که  چرا  ببخشید  لقایش  به  را  نقد  عطای 

تبعات بعد از آن گریزان خواهد بود.
بنابراین آنچه به نظر می رسد جامعه امروز 
تحمل  برای  صدر  سعه  دارد  احتیاج  آن  به 
دیگری است. دیگری که حتما اختلاف عقیده 
از  بخشی  عنوان  به  حتما  و  دارد  سلیقه  و 

جامعه قابل شنیدن و دیدن است.

خبر

اخبار

رئیس ستاد اربعین اعلام کرد
افزایش 12 درصد زائران نسبت به 

سال گذشته

رئیس ستاد اربعین گفت: میزان زائرانی که از 
مرزها عبور کردند بیش از ۳ میلیون و ۳۵۰ هزار 
نفر است که نسبت به مدت مشابه سال قبل 

بیش از ۱۲ درصد افزایش زائر را شاهد هستیم.
آمارها  آخرین  به  اشاره  با  میراحمدی  مجید 
از حضور ایرانیان در راهپیمایی اربعین، اظهار 
کرد: وضعیت بسیار خوب و اطمینان بخشی را 
در همه مرزهای شش گانه شاهد هستیم. مرز 
شلمچه که دومین مرز رفت و آمد زائران بعد از 
مرز مهران است در اوج خروج آنان بیش از ۱۰۰ 

هزار نفر در ۲۴ ساعت عبور کردند.
و هماهنگی هایی  با تلاش دولت  افزود:  وی 
که با دولت عراق انجام شده است، اگر روزانه 
بیش از ۲۰۰ هزار نفر هم از مرز شلمچه عبور 
زائران  به  توصیه  نداشتیم.  نگرانی  می کردند، 
باقی است و شرایط هم  این است که فرصت 
در کشور و هم در عراق خوب است و می توانند 
اربعین  عظیم  راهپیمایی  در  حضور  و  زیارت 

حسینی را داشته باشند.
رئیس ستاد اربعین اظهار کرد: میزان زائرانی 
که از مرزها عبور کردند بیش از ۳ میلیون و ۳۵۰ 
هزار نفر بوده است که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل بیش از ۱۲ درصد افزایش زائر را شاهد 
هستیم. میزان ورود زائران به خاک کشور ما هم 

نزدیک به یک میلیون و ۴۰۰ هزار نفر است.

پیام های تسلیت رهبر انقلاب برای 
حجج الاسلام عبادی و دژکام

پیام هایی  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
جداگانه به نماینده ولی فقیه در استان خراسان 
جنوبی، ، نماینده ولی فقیه در استان فارس به 

ایشان تسلیت گفتند.
رهبر انقلاب در پیامی خطاب به حجت الاسلام 
خراسان  استان  در  ولی فقیه  نماینده  عبادی، 
شرح  این  به  را  وی  همسر  درگذشت  جنوبی، 

تسلیت گفتند:
دامت  عبادی  آقای  حجت الاسلام  جناب 

توفیقاته
و  جناب عالی  به  را  مکرمّه  همسر  درگذشت 
بازماندگان  دیگر  و  مخدرّه  آن  گرامی  فرزندان 
الهی  تسلیت عرض میکنم. رحمت و مغفرت 
را برای آن بانوی محترمه و صبر و تسلّا برای 

بازماندگان از خداوند متعال مسألت می کنم.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین در پیامی 
خطاب به حجت الاسلام دژکام، نماینده ولی فقیه 
در استان فارس و امام جمعه شیراز، درگذشت 
صبیهّ وی را تسلیت به این شرح تسلیت گفتند:
جناب حجت الاسلام آقای دژکام دامت افاضاته

به  را  مکرمّه  صبیهّ ی  گذشت  در  مصیبت 
جنابعالی و والده ی گرامیش و دیگر بازماندگان 
تسلیت عرض میکنم. از خداوند متعال رحمت 
و مغفرت برای وی و صبر و تسلّا برای والدین و 

دیگر بازماندگانش مسألت مینمایم.

امیدواریم مسئولان این موج را 
متوقف کنند

حسن روحانی رئیس جمهوری سابق کشورمان 
در واکنش به اخراج اساتید از دانشگاه گفت: ما 
کنیم.  حفظ  را  اساتید  و  دانشگاه  حرمت  باید 
شکستن حرمت دانشگاه و اساتیدی که برخی 
از آنها اساتید به نام و فرهیخته هستند و جدا 
شدن از دانشگاه برای دانشجویان، علم و کشور 

خسارت است.
به گزارش جماران، روحانی در واکنش به اخراج 
اساتید از دانشگاه، گفت: ما باید حرمت دانشگاه 
و اساتید را حفظ کنیم. شکستن حرمت دانشگاه و 
اساتیدی که برخی از آنها اساتید به نام و فرهیخته 
هستند و جدا شدن از دانشگاه برای دانشجویان، 
علم و کشور خسارت است. رئیس جمهور پیشین 
کشورمان افزود: امیدواریم مسئولین تدبیری به 
خرج بدهند و این موج را متوقف کنند. وی در 
دامنه  اساتید  اخراج  آیا  که  این سؤال  به  پاسخ 
مهاجرت ها را هم گسترش می دهد؟ گفت: بله؛ 

باعث گسترش مهاجرت می شود.

جنگنده آموزشی و رزمی یاک 1۳۰ 
وارد کشور شد

انتشار برخی تصاویر در فضای مجازی حکایت 
-Yak از ورود هواپیمای جت آموزشی و رزمی
۱۳۰ به خدمت نیروی هوایی ارتش دارد و شواهد 
به  روسی  هواپیماهای  این  ورود  نشان دهنده 

ایران است.
به گزارش ایرنا، تاکنون هیچ مقام رسمی این 
موضوع را تأیید نکرده است اما با توجه به اینکه 
موضوع ورود این هواپیماهای آموزشی و رزمی 
پیش از این نیز در دستور کار قرار داشته، بنظر 
می رسد که ورود این جنگنده ها به کشور قطعی 

و صورت گرفته است.
برای  است  قرار  آموزشی  هواپیماهای  این 
آموزش خلبانان جدیدی که با جنگنده های نسل 
اسلامی  جمهوری  ارتش  هوایی  نیروی  جدید 
یاک  شد.  خواهد  استفاده  کنند،  پرواز  ایران 
آموزشی  مشخصات  شبیه سازی  قابلیت   ۱۳۰
و  دارد  را  پنجم  نسل  و  نسل ۴+  جنگنده های 
علاوه بر آن با قابلیت حمل ۳ تن انواع مهمات 

توان اجرای ماموریت های رزمی را هم دارد.

آهن  راه  اهمیت  بر  تاکید  با  عراق  وزیر  نخست 
زائران،  امنیت  و  اقتصاد  زمینه  در  شلمچه-بصره 
برای  عراق  قدرت  افزایش  سبب  پروژه  این  گفت: 
ارتباط با کشورهای همسایه خواهد شد و در راستای 
استقبال از مسافرین و زائران از ایران و آسیای میانه 

است.
محمد شیاع السودانی روز شنبه در آیین رسمی 
آغاز عملیات اجرایی راه آهن شلمچه_بصره در نقطه 
صفر مرزی با بیان اینکه »تاکنون بیش از سه میلیون 
زائر ایرانی وارد عراق شده اند« تصریح کرد: عراق از 
حضور گسترده زوار اربعین از سراسر جهان استقبال 
می کند، این زوار از راههای زمینی، هوایی و دریایی 
وارد خاک عراق شده اند و بخش اعظمی از زائران 

متعلق به جمهوری اسلامی ایران است.  
نخست وزیر عراق تاکید کرد: تعداد زائران ایرانی 
که از تمامی گذرگاههای مرزی وارد عراق شده اند 

تاکنون از مرز سه میلیون نفر عبور کرده است.
به گفته السودانی بیش از ۷۰۰ هزار زائر تاکنون از 

گذرگاه مرز شلمچه وارد خاک عراق شده اند.
وی با اشاره به »پروژه راهبردی راه آهن شلمچه - 
بصره« خاطرنشان کرد: با اجرایی کردن این پروژه 
به دنبال ایجاد زیربنای مناسب برای تسهیل روند 
ورود زوار اربعین در سالهای آینده هستیم تا زائران 
در همه شرایط جوی بتوانند وارد کشور عراق شوند و 
حوادثی که ممکن است طی این  مناسبتها در راهها 

پیش آید کاهش پیدا کند.
نخست وزیر عراق این پروژه را تکیه گاه مهم برای 
افزایش زیر ساخت اقتصاد ملی عراق و ایران دانست 
و تاکید کرد: این پروژه سبب افزایش قدرت عراق برای 
ارتباط با کشورهای همسایه خواهد شد و در راستای 
استقبال از مسافرین و زائران از جمهوری اسلامی 

ایران و کشورهای آسیای میانه است.
پروژه  این  کرد:  تصریح  همچنین  السودانی 
مختلفی  های  بحث  و  بود  متوقف  سال های سال 
در دولت های سابق پیش آمد تا اینکه با موافقت و 
اهتمام هر دو دولت در سال ۲۰۲۱ این پروژه از سر 
گرفته شد. شورای نخست وزیری در دولت جدید 
عراق تصمیم هایی برای اجرا و راه اندازی این پروژه 
اتخاذ کرد و وزارت راه و استانداری بصره را مکلف 
کرد تا از ظرفیت های لازم برای راه اندازی و اغاز این 
پروژه استفاده کند و با شرکت اجرا کننده توافقی 
ایجادشود. نخست وزیر عراق با قدردانی از جمهوری 
اسلامی برای اجرای عملیات مین روبی در مناطق 
مشخص گفت: راه آهن شلمچه بصره از مهمترین 
امنیت  ضمن  و  است  اقتصادی  زمینه  در  راهها 

بیشتری هزینه کمتری برای زائران خواهد داشت.
را  شلمچه  آهن  راه  پروژه  اندازی  راه  السودانی 
مسیری برای راه اندازی سایر پروژه ها دانست و اظهار 
کرد: تلاش می کنیم از طریق این پروژه مسیر را به 
نجف اشرف و بعد از آن به کربلای مقدس برسانیم. 
که  ای  شده  اقتصادی حساب  نگاه  چهارچوب  در 
داریم به دنبال اجرایی کردن پروژه های استراتژیک 
هستیم. دولت عراق یک مفهوم اقتصادی که بر پایه 

ارتباط و مشارکت است را در پیش گرفته و به دنبال 
راه توسعه عراق است که قطعا فرصت های زیادی را 

برای توسعه هرچه بیشتر به دنبال خواهد داشت.
نخست وزیر عراق با بیان اینکه به دنبال عملیاتی 
کردن پروژه بندر فاو هستیم، یادآور شد: این پروژه 
مطمئنا یک مساله مهمی در منطقه و جهان خواهد 
ابتدای کار خود مساله  از  بود. دولت جدید عراق 
که  هرآنچه  و  گرفته  پیش  در  را  سازنده  مشارکت 
مشارکت اقتصادی بیشتر شود و در عمق اقتصاد 
کشورهای منطقه رخنه کند شاهد افزایش و استقرار 
رویکرد  رو  این  از  و  بود  خواهیم  منطقه  در  صلح 
تکامل منطقه ای که نیازهای متقابل را در نظر دارد و 
رعایت حقوق کشورهای همسایه به شکل منصفانه 
می تواند  که  است  مهمی  مساله  دارد،  نظر  در  را 
فرصت های کاری و سرمایه گذاری هرچه بیشتر را 

ایجاد کند.
السودانی ضمن راهبردی دانستن روابط بین عراق 
و جمهوری اسلامی متذکر شد: این توصیف دقیق 
مشترکات  برپایه  که  است  ایران  و  عراق  روابط  از 
زیادی از جمله مشترکات جغرافیای و تاریخی است. 
نخست وزیر عراق تاکیدکرد: در آینده پروژه صنعتی 
مرزی و حمل و نقل مشترک مرزی بین ایران و عراق 

را خواهیم داشت.
در همین رابطه محمد مخبر معاون اول رئیس 
جمهوری نیز در آیین رسمی آغاز عملیات اجرایی 
راه آهن شلمچه – بصره که در نقطه صفر مرزی 
آغاز  امروز شاهد  اظهار کرد:  برگزار شد،  در عراق 
به کار یکی از مهمترین پروژه های مشترک و تحول 
را  تمام منطقه  ایران و عراق هستیم که  بین  ساز 
تحت تاثیر قرار می دهد. از اینکه امروز به همراه 
اتصال  عراق،  وزیر  نخست  السودانی  آقای  جناب 
و  شود  می  آغاز  نقطه  این  در  کشور  دو  آهن  راه 
زیرساخت ریلی را برای گسترش تجارت و همکاری 
هستیم. خرسند  دهیم  توسعه  اقتصادی   های 
وی افزود: ملت های ایران و عراق از روابط بسیار 
مناسب تاریخی، تمدنی و دینی برخوردار هستند 
اما حجم تجارت کنونی دو کشور در حال حاضر در 

سطح مورد انتظار دو طرف نیست.
معاون اول رئیس جمهور گفت: در صورت رفع 
موانع، رسیدن به حجم ۳۰ میلیارد یورو در سال، 
کاملا قابل دستیابی است. مخبر با بیان اینکه اجرای 
این پروژه ریلی دسترسی یکسره عراق را به کشورهای 
همسایه ایران، اعم از قفقاز و آسیای میانه، تضمین 
به  شلمچه  آهن  راه  تکمیل  داد:  ادامه  کند،  می 

بصره در حقیقت طرح اتصال حرمین است که خط 
مستقیم انتقال زائران اهل بیت از عتبات عالیات 
و نجف اشرف تا آستان قدس رضوی و بالعکس را 

فراهم می سازد.
ایران برای سرمایه گذاری و همکاری  افزود:  وی 
مشترک با عراق در حوزه های نفت، گاز، پالایشگاه، 
پتروشیمی و همچنین احداث نیروگاه و شبکه های 
و  برق  تلفات  کاهش  منظور  به  توزیع  و  انتقال 
همچنین حوزه های زیست محیطی، کشاورزی و 
حمل و نقل برون شهری، جاده ای و ریلی آمادگی 

کامل دارد.
مخبر ادامه داد: ایران و عراق، نقش منحصر به 
و  ترانزیت  حوزه  المللی  بین  راهبردهای  در  فردی 
انرژی دارند و توسعه این همکاری ها در منطقه می 
تواند برای هر دو کشور مزایای گسترده ای داشته 

باشد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: با پیگیری و تلاش 
های  نامه  تفاهم  امیدواریم  کشور،  دو  مسئولان 
به  سریعتر  چه  هر  طرفین،  میان  شده  منعقد 
این  و  شود  تبدیل  عملیاتی  و  اجرایی  قراردادهای 
مسیر ارتباطی نیز در سریع ترین زمان ممکن به 

سرانجام برسد.

 رییس قوه قضائیه طی تماس تلفنی با رییس دادگستری استان 
همدان دستور بررسی فوری وضعیت سیلوی پشتیبانی امور دام 
شهرستان اسدآباد که نهاده های دامی استراتژیک در انجا دپو شده 
است را صادر کرد که به دنبال این دستور رییس کل دادگستری 
همدان به همراه گروه کارشناسان و مسئولان برای بررسی موضوع 

از این سیلو بازدید به عمل آورد.
است:  کرده  تاکید  دستور  این  در  اژه ای  غلامحسین  محسنی 
صیانت از حقوق عامه و حفظ بیت المال از جمله مسئولیت های 
ذاتی و مهم قوه قضاییه است و در همین راستا دستگاه قضایی با 
کمک سایر دستگاه ها، برای جلوگیری از تضییع و فساد نهاده های 
دامی ذخیره شده باید اقدام فوری، ریشه ای و متناسب صورت دهد.

محمدرضاعدالتخواه رییس کل دادگستری استان همدان پس از 
بازدید از این سیلوها افزود: مقدار زیادی نهاده دامی و ذرت در این 
سیلو نگهداری می شود که بخشی از آن در معرض آلودگی و غیر 
قابل استفاده شدن قرار دارد و بخشی از آن نیز آلوده شده است و 

باید اقدامات لازم برای تغییر وضعیت و نگهداری آن انجام شود. 
عدم توزیع ۱۳ هزار تن ذرت از سیلوهای شهرستان اسد آباد

رییس کل دادگستری استان همدان تصریح کرد: در این سیلو از 
شهریور ماه سال گذشته ۲۳ هزار تن نهاده دامی ذخیره شده بود 
که ۱۰ هزار تن آن توزیع شده است و ۱۳ هزار تن باقی مانده نیز باید 
به تولیدکنندگان، دامداری ها و مرغداری ها داده می شد. به جهت 
طولانی شدن پروسه تحویل این نهاده ها که عمدتا هم مسئولیت آن 
برعهده نهادهای خارج از استان از جمله شرکت پشتیبانی امور دام 
کشور، وزارت جهاد کشاورزی و ستاد تنظیم بازار می شود، کار توزیع 
نهاده ها انجام نشده است. طبق مقررات برای توزیع نهاده ها باید کار 
ثبت سفارش انجام و اعلام شود که با این شرایط عملا اختیارات از 

استان ها سلب شده است.
آلودگی ۶ هزار تن از ذرت ها

وی افزود: در حال حاضر ۱۳ هزار تن نهاده دامی در این سیلو 
نگهداری می شود که ۶ هزار تن آن دچار آلودگی شده است و باید 
فرآوری روی آن انجام شود. حدود ۷ هزار تن آن در معرض فساد 
دارد که پس از بازدید میدانی صورت گرفته اقدامات لازم برای توزیع 

آن آغاز شده است.
محمدرضا عدالتخواه در رابطه با میزان خسارت وارده به بیت المال 
گفت: باید برای برآورد میزان خسارت آزمایش ها لازم انجام شود، 
برای بررسی وضعیت نهاده ها دستور ویژه صادر و نماینده ویژه 
تعیین شده است تا تمام اسناد بررسی و مشخص شود آیا استان به 
موقع گزارش وضعیت نهاده ها را به مرکز اعلام کرده است و یا خیر 

تا میزان قصور و تقصیر مسئولان استانی نیز مشخص شود که برای 
این منظور اسناد و مدارک در حال بررسی هستند.

وی بیان کرد: در برخی نقاط کشور نهاده های دامی در حال آلوده 
شدن هستند که یک تهدید برای سلامت مردم محسوب می شود. 
بسیاری از نهاده ها با ارز دولتی و یارانه وارد شده اند و در حال از 
بین رفتن هستند. باید تدبیری اتخاذ شود که به سرعت ترخیص و 
توزیع شوند به عنوان مثال می تواند در قبال بدهی به تولیدکنندگان، 

نهاده دامی داده شود.
عدالتخواه رییس کل دادگستری استان همدان بیان کرد:طبق 
فساد  علت های  از  یکی  استان  دام  پشتیبانی  امور  مدیر  اعلام 
ذرت ها طولانی بودن مسیر فرایند بازرسی و تایید محصول توسط 
دستگاه های ذی ربط که گاهی این فرایند ۵ تا ۶ ماه در بندر شهید 
رجایی به طول می انجامد، است که ضرورت دارد در این خصوص 

بازنگری صورت گیرد.
رییس کل دادگستری استان همدان بیان کرد: همچنین براساس 
استان ها  در  دام  امور  پشتیبانی  مدیران  دام،  امور  اعلام شرکت 
اختیاری در توزیع نهاده های دامی ذخیره شده در استان را ندارند 
و توزیع نهاده ها به صورت متمرکز با تصمیم وزارتخانه مربوطه و 
دستورالعمل ابلاغی از شرکت پشتیبانی امور دام کشور و ستاد 

تنظیم بازار انجام می شود.
وضعیت نامناسب نگهداری نهاده های دامی در برخی استان ها

وی بیان کرد: طبق اعلام مدیر امور پشتیبانی امور دام استان، 
متاسفانه فرایند معیوب ذخیره سازی و توزیع ذرت به عنوان نهاده 
دامی در تعدادی از استان های دیگر علاوه بر همدان به همین روش 
در حال انجام است و وضعیت نهاده های دامی در این استان ها 
مشابه استان همدان است و پیش بینی می شود انبارهای ذرت در 
اقدام  نهاده ها  باشد که ضرورت دارد در خصوص  معرض فساد 

فوری انجام شود تا از ضرر به بیت المال جلوگیری شود.

با حضور معاون اول رئیس جمهوری و نخست وزیر عراق

عملیات اجرایی راه آهن شلمچه-بصره کلید خورد
روز گذشته با حضور محمد مخبر و محمد شیاع السودانی در نقطه صفر مرزی در خاک عراق، عملیات اجرایی ۳۲ کیلومتر راه آهن شلمچه تا بصره آغاز 

شد.

دستور اژه ای در مورد نهاده های دامیدر تماس تلفنی رئیس قوه قضائیه با رییس دادگستری همدان مطرح شد

نخست وزیر 
عراق ضمن 

راهبردی 
دانستن روابط 

بین عراق 
و جمهوری 

اسلامی 
متذکر شد: 
این توصیف 

دقیق از روابط 
عراق و ایران 

است که برپایه 
مشترکات 

زیادی از جمله 
مشترکات 

جغرافیای و 
تاریخی است

عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت: ما به قضات این اجازه را بدهیم 
از  مواردی  بتوانند  صالح  دادگاه  و  قاضی  تشخیص  به  مورد  حسب  که 
محدودیت های اجتماعی را برای افراد در نظر بگیرند. اینکه به تشخیص مرجع 

صالح قضایی انجام شود شاید بازدارندگی بهتر و بدون تنشی داشته باشد.
حسین میرزایی عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی در پاسخ 
این سوال که »رفتن لایحه حجاب و عفاف به کمیسیون مشترک برای  به 
قشر  از  بخش هایی  حتی  گوناگونی  دیدگاه های  با  جامعه  مختلف  اقشار 
مذهبی این نگرانی و دغدغه را ایجاد کرده است که این لایحه دور نگاه جامعه 
در حال تصویب است، در حالیکه اگر در صحن بود قابلیت رصد مستقیم از 
سوی جامعه وجود داشت«، گفت: با فرآیندی که طی شد شاید کمتر قانونی 
در مجلس باشد که این اندازه روی آن کار شده است، چند ماه است که 
کمیسیون قضایی به همراه بعضی اعضای کمیسیون فرهنگی و کارشناسان 
دستگاه های مختلف روی این لایحه کار کردند. به عنوان یکی از کسانی که 
اگرچه عضو کمیسیون قضایی نیستم اما در جلسات حضور پیدا می کردم 
می توانم شهادت بدهم تذکرات و نکاتی که دلسوزان از بین مردم و مسئولین 
بیان می کردند در جلسات با دقت شنیده و مورد توجه واقع می شد و سعی 

می کردند اصلاحاتی که باید انجام شود را لحاظ کنند.
به گزارش ایلنا، وی افزود: ادامه داد: این ۱۵۰۰ پیشنهادی هم که در ادامه 
نمایندگان محترم مطرح کردند، در این مورد هم می توانم شهادت بدهم در 
آن جلساتی که حضور داشتم دیدم که آقای غضنفرآبادی و سایر همکاران 

این پیشنهادها را با دقت می خواندند و حالا بعضی ها که قابل طرح نبود هیچ 
ولی برخی که قابل طرح بودند را یک به یک مطرح می کردند، موافق و مخالف 

صحبت می کردند و با نگاه رفع ایراد وارد این موضوع می شدند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس در ادامه تصریح کرد: البته کار غیرمعصوم 
هم غیرمعصوم است دیگر، ادعا نمی کنیم کسانی که این را تنظیم کردند، 
با همه پیشنهادهایی که  از دستگاه های مختلف آمدند  کارشناس هایی که 
مطرح می شد معصوم و دانای کل بودند، خیر بالاخره کار غیرمعصوم است.
میرزایی همچنین به تفاوت بررسی این لایحه براساس اصل ۸۵ و مصوبات 
نهایی قرار دارد و در مسیر  اکنون در مرحله  عادی مجلس، گفت: لایحه 
آمدن به صحن و گرفتن رأی نهایی برای ارسال به شورای نگهبان است. اینکه 
یک طرح یا لایحه اصل هشتاد و پنجی می شود اینطور است که مانند قوانین 
مصوب صحن یک قانون دائمی نمی شود، به صورت موقت برای ۳ یا ۵ یا ۷ 
سال بر اساس زمان بندی که صحن علنی رأی می دهد تصویب می شود و در 
صورتی که نقص و ایرادی داشته باشد که در زمان عمل و اجرا روشن شود، 

در پایان این دوره زمانی قابل بازنگری و اصلاح است.
عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس در واکنش به این موضوع که »در بین 
موافقان لایحه با دو نگاه مواجه هستیم یک طرف بحث جرایم نقدی را سبک 
می گیرد که قابل پرداخت باشد و یک نگاه دیگر می گوید جرایم را به قدری 
سنگین بگیریم که اصلا فرد مرتکب تخلف نشود. به نظر شما اینکه جریمه 
مالی بگذاری برای یک امر دینی و شرعی چه اندازه قابل قبول است و کدام یک 

بازدارندگی بیشتری دارد؟«، اظهار داشت: ببینید اینکه برخی می گویند برای 
امر شرعی و دینی نمی شود جریمه مالی وضع کرد، حرف درستی نیست، 
مثال آن بحث روزه است، کفاره روزه یک جایی اطعام مساکین است یعنی 
به نوعی جریمه مالی دارد انجام می شود یا آزاد کردن بنده است که این هم 
جریمه مالی محسوب می شود. یا بخشی از کفاره هایی که در مناسک عبادی 
شرع ما وجود دارد. مانند بعضی از جرائمی که درخصوص حج وجود دارد، 
مثلا کسی که محُرم است و در حال احرام صیدی انجام می دهد با کفاره 

بپردازد، خب در واقع این جریمه مالی است.
وی خاطرنشان کرد: بنابراین اینکه استبعاد می کنند عده ای برای دستورات 
استبعاد  این  در  خطا  نشان  گرفت  نظر  در  مالی  مجازات  نمی توان  شرعی 

حکمی است خداوند تبارک و تعالی فرموده است.
این نماینده مجلس تاکید کرد: اما غرض کسانی که این لایحه را نوشتند، 
این نبوده است که واقعا از مردم پول بگیرند، خواسته اند که این کار اتفاق 
نیفتد. اگر یک جرائمی هم تنظیم کردند به این امید است که این جرائم 
این  و  پول  گرفتن  کنند، هدف  رعایت  را  این مساله  و مردم  باشد  بازدارند 

حرف ها نبوده است.
میرزایی با اشاره به بحث محرومیت های اجتماعی، عنوان کرد: پیشنهاد 
بنده بحث محرومیت های اجتماعی به جای جریمه مالی بود، به نظرم در 
کمیسیون قضایی هم مورد توجه قرار گرفت و گنجانده شد که ما به قضات 
این اجازه را بدهیم که حسب مورد به تشخیص قاضی و دادگاه صالح بتوانند 

به  اینکه  بگیرند.  نظر  در  افراد  برای  را  اجتماعی  از محدودیت های  مواردی 
بدون  و  بهتر  بازدارندگی  شاید  انجام شود،  قضایی  مرجع صالح  تشخیص 

تنشی داشته باشد.
وی در پایان ابراز داشت: اما بالاخره کارشناسان مختلف درباره نحوه رفتار 

بازدارنده نظرات مختلفی داشته  اند و این سرجمع نظر کارشناسان است.

یک عضو کمیسیون اصل 90مجلس مطرح کرد
ح حجاب 1500 پیشنهاد نمایندگان برای طر
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